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فرهنگی

اخبار

 رئیس صداوسیما:

 تولید مجموعه
 »سلمان فارسی«

به بهترین شکل پیش می رود

رئیس سازمان صداوسیما گفت: 
تولید مجموعه سلمان فارسی به 
بهترین شـــکل ممکن بـــه لحاظ 
پشـــتیبانی منابع مالـــی و جدول  
پیش بینـــی شـــده در حـــال انجام 
اســـت و هیچ تأخیـــری برای فیلم 

ســـلمان وجود ندارد.
پیمـــان جبلـــی، رئیـــس ســـازمان 
صداوسیما دیروز در حاشیه جلسه 
هیـــأت دولت دربـــاره اســـتقبال از 
برنامه هـــای صداوســـیما در مـــاه 
محـــرم اظهـــار کـــرد: برنامه هـــای 
ماه محرم در صداوســـیما مستمر 
اســـت و همچنان ادامه دارد و بعد 
از ماه هـــای محرم و صفـــر ارزیابی 
دقیـــق مرکـــز تحقیقـــات انجـــام 
خواهـــد شـــد. وی افـــزود: به نظر 
می رســـد برنامه هـــای شـــاخصی 
همچون حســـینیه معلی استقبال 
گســـترده تری نســـبت بـــه ســـال 

گذشـــته تجربـــه کرده اند.
جبلـــی دربـــاره آخریـــن وضعیـــت 
ســـلمان  تلویزیونـــی  مجموعـــه 
فارســـی اظهار کـــرد: این مجموعه 
به بهترین شـــکل ممکن از لحاظ 
پشـــتیبانی منابع مالی و پیشرفت 
مطابـــق بـــا جـــدول برنامه ریـــزی 
پیـــش مـــی رود. ایـــن مجموعـــه 
هم اکنـــون در شـــاهرود در حـــال 
فیلمبرداری است و بعد به شهرک 
غزالی برمی گردد. وی تصریح کرد: 
آخریـــن بررســـی نشـــان می دهد 
هیچ تأخیر و مشـــکلی در ساخت 
ســـریال ســـلمان فارســـی و نیـــز 
ســـریال حضـــرت موســـی وجـــود 
ندارد. رئیس ســـازمان صداوسیما 
عنـــوان کـــرد: اکنـــون در فصـــل 
ایـــران ســـریال ســـلمان فارســـی 
هســـتیم که یکـــی از پرهزینه ترین 
و پیچیده ترین فصل های ســـه گانه 
ســـریال ســـلمان فارســـی است و 
امیدواریم این فصل تا پایان ســـال 
آینده به تولید نهایی برسد و حتی 
اقدامات پســـاتولید را هم تا اواخر 
ســـال آینده انجام دهیـــم. جبلی 
در پایـــان گفـــت: تمام تـــاش ما 
این اســـت که بتوانیـــم فصل های 
اول و دوم این مجموعه تلویزیونی 
را از اوایـــل ســـال ۱۴۰۵ بـــه پخـــش 

برسانیم./فارس
 

بهره برداری از پروژه مسکن 
هنرمندان تا 2 سال آینده

مدیرعامل صنـــدوق اعتباری هنر 
بـــا ارائـــه توضیحاتـــی از تازه تریـــن 
اقدامـــات مرحلـــه ساخت وســـاز 
پروژه مسکن هنرمندان در شهرک 
هنـــر پرند از زمان بهره بـــرداری این 
پـــروژه عمرانـــی تـــا ۲ ســـال آینده 
خبر داد. ســـید مجید پوراحمدی 
در حاشـــیه بازدید از روند ســـاخت 
پروژه مســـکن هنرمنـــدان گفت: 
مراســـم کلنگ زنی ســـاخت پروژه 
۸۰۰ واحـــدی مســـکن هنرمنـــدان 
چنـــدی پیـــش بـــا نـــام شـــهرک 
هنـــر واقـــع در منطقـــه مســـکونی 
پرنـــد، در آبـــان  ســـال گذشـــته با 
حضور محمد مهدی اســـماعیلی، 
وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـامی 
و جمعـــی از مســـئولان فرهنگـــی 
و هنـــری و شـــماری از هنرمنـــدان 
برگـــزار شـــد. این در حالی اســـت 
که تأمیـــن امکانات بـــرای خانه دار 
شـــدن اصحـــاب فرهنـــگ و هنـــر 
از موضوعـــات مـــورد تأکیـــد وزیـــر 
فرهنگ و ارشـــاد اسامی از ابتدای 
دولت مردمی بود. بر این اســـاس 
طبـــق توافق هـــای به عمـــل آمده 
و پیگیری هـــای انجـــام شـــده از 
ســـوی وزارت فرهنـــگ و ارشـــاد 
اســـامی و صندوق هنر بـــا وزارت 
راه  و شهرســـازی، امـــکان ثبت نام 
اعضای صندوق در ســـامانه جامع 
طرح های حمایتی مســـکن فراهم 
شـــد. پوراحمدی تصریـــح کرد: ۵ 
هزار نفر واجد شـــرایط در سراســـر 
کشـــور شناســـایی شـــده اند که از 
ایـــن تعـــداد یک هـــزار و ۷۰۰ نفر را 
هنرمندان ساکن در استان تهران 
تشکیل می دهند. /روابط عمومی

فرهنگ

واکنش وزیر فرهنگ به 
بداخلاقی های رسانه ای

وزیـــر فرهنگ و ارشـــاد اســـامی 
درباره انتصابات در این وزارتخانه 

توضیحاتـــی ارائه کرد.
در  اســـماعیلی  محمدمهـــدی 
حاشـــیه جلســـه هیأت دولت در 
جمع خبرنگاران درباره انتصابات 
در وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی 
اظهـــار کـــرد: در ایـــن وزارتخانـــه 
هیـــچ انتصـــاب جدیـــدی خارج 
از رویـــه اتفـــاق نیفتـــاده اســـت. 
نمی دانـــم این بحث هـــا برای چه 
پیش آمـــده و این مقدارش را هم 
جـــزو بداخاقی هـــای رســـانه ای 

می دانـــم.
وی افزود: بحث هایی که مطرح 
شـــده ۷۰ تـــا ۸۰ درصـــدش کذب 
محـــض بـــود و دوســـتان ما هم 
درباره آنها توضیح دادند. اساســـاً 
بعضـــی چیزهـــا هـــم کـــه مطرح 
کـــرده بودنـــد وجـــود خارجـــی 

. شت ا ند
وزیـــر فرهنگ و ارشـــاد اســـامی 
گفـــت: بقیه مـــوارد هـــم آنهایی 
بودنـــد کـــه از اول دولـــت حضور 
داشـــتند. مثـــاً ما رئیـــس مرکز 
حراســـت داریـــم که شـــخصیت 
معتبر امنیتی کشـــور است. دبیر 
شـــورای عالـــی ســـازمان فرهنگ 
و ارتباطـــات کـــه ســـال ها رایـــزن 
جمهوری اسامی و جزو بهترین 
رایزن های خارج از کشـــور بوده و 
حالا ممکن اســـت یک نســـبتی 
هـــم بـــا مـــن داشـــته باشـــد، اما 
کارمنـــد همـــان مجموعه اســـت 
آن هـــم قبـــل از اینکه ما بـــه آنجا 

ویم. بر
اســـماعیلی تأکیـــد کـــرد: بـــه هر 
مـــوارد  ایـــن  از  حـــال بخشـــی 
مطرح  شـــده بداخاقی و بعضی 
سوءتفاهم و قسمتی هم مربوط 
بـــه هیجانات پایان دولت اســـت 

که خیلـــی جدی نیســـت.

محبت امام حسین)ع( 
 بزرگ ترین دارایی

ایرانیان است
وزیـــر فرهنگ و ارشـــاد اســـامی 
همچنیـــن در جدیدترین توئیت 
خـــود با انتشـــار فیلمـــی قدیمی 
از مراســـم ســـوگواری تاســـوعای 
حسینی نوشت: محبت حسین 
بن علی علیه الســـام بزرگ ترین 
دارایی معنوی ما ایرانیان است و 
آن را نسل به نسل به فرزندانمان 

منتقـــل می کنیم.
وزیر فرهنگ و ارشـــاد اسامی در 
جدیدترین توئیت خود نوشـــت:
و  کودکـــی  دوره  عشـــق  همـــه 
نوجوانـــی ام دســـته های عزاداری 
دهـــه اول محرم بود. تمام ســـال 
روز شمار تاســـوعا را داشتیم. پدر 
و بـــرادرم دســـته های زنجیرزنـــی 
را مدیریـــت می کردنـــد ولـــی من 
همیشه شور سینه زنی را دوست 
داشتم. محبت حسین بن علی 
علیه الســـام بزرگ تریـــن دارایی 
معنوی مـــا ایرانیان اســـت و آن را 
نســـل به نســـل بـــه فرزندانمان 

منتقـــل می کنیم.
 

تـقدیر یک جشنواره هنری 
از مهندسان نیروگاه 

رامین اهواز
دبیرخانه نخســـتین جشـــنواره 
»فیلم و عکس با انـــرژی« اعام 
کرد که در مراســـم اختتامیه این 
جشـــنواره از مهندســـان ایرانـــی 
نیـــروگاه رامیـــن اهـــواز قدردانی 
می شـــود. در پی اقدام شجاعانه 
مهندســـان ایرانـــی در نیـــروگاه 
رامیـــن اهـــواز، جشـــنواره »فیلم 
وعکس بـــا انـــرژی« در مراســـم 
اختتامیـــه خـــود از قهرمانـــان 
بی شـــنل، رضا خسروی و محمد 

امیـــری قدردانـــی می کند.
ســـوی  ز  ا کـــه  ی  نیـــه ا بیا ر  د
دبیرخانه جشنواره منتشر شده، 
آمده است:»قهرمانان بی شنل، 
مهندســـان نیروگاه رامین اهواز. 
عکس هـــا و فیلم هایـــی که این 
روزهـــا از نیـــروگاه رامیـــن اهـــواز 
منتشـــر شـــد تصویـــری متفاوت 
از شـــجاعت و ازخودگذشـــتگی 
بود. از ایـــن رو جشـــنواره »فیلم 
وعکـــس بـــا انـــرژی« عالی ترین 
تندیـــس جشـــنواره را بـــا نـــام و 
نشـــان آرش بـــه شـــما تقدیـــم 

می کنـــد. /ایســـنا

کمال تبریزی و ادامه تولید سریال 
»بی عاطفه«

مستند »آشنای ناآشنا« روایتی متفاوت 
از زندگی شیخ حسین انصاریان

جانی دپ و یک فیلم دیگر با 
سرمایه گذاری عربستان

تولیـــد ســـریال نمایـــش خانگـــی »بی عاطفه« 
بـــه  کارگردانـــی کمـــال تبریـــزی، تهیه کنندگی 
گی  یســـند نو و  یمـــی  کر میر ق  د صـــا محمد

امیرعبـــاس پیـــام ادامـــه دارد.
مســـعود امینی تیرانـــی مدیـــر فیلمبـــرداری این 
ســـریال نمایـــش خانگـــی، تصاویری از پشـــت 
صحنـــه »بی عاطفـــه« را با حضور رضـــا کیانیان، 
مهتـــاب ثروتـــی، بهـــاره کیان افشـــار، دانیـــال 
خیرخـــواه، مه لقا مینـــوش، امیررضـــا رنجبران 
و به آفریـــد غفاریان در صفحه شـــخصی خود به 

اشـــتراک گذاشت./صبا

آســـا باترفیلد بـــه »کارنـــاوال در پایان روزهـــا«  تری 
گیلیـــام  پیوســـت. تـــری گیلیـــام در مصاحبـــه ای 
جدیـــد در ایتالیـــا و در جشـــنواره فیلـــم اومبریا که 
وی شـــهروند افتخاری آن اســـت، خبر داد که آســـا 
باترفیلد برای ایفای نقش آدم در »کارناوال در پایان 
روزها« انتخاب شده اســـت. هنوز بازیگر نقش حوا 
انتخاب نشـــده اســـت. فیلمبرداری این فیلم قرار 
است در اســـپانیا و عربستان ســـعودی انجام شود 
که بـــه احتمال زیاد به این معنی اســـت که حداقل 
بخشـــی از بودجه فیلم از بنیاد فیلم دریای ســـرخ 

عربستان ســـعودی دریافت شـــده است.

فیلم »آشنای ناآشـــنا« روایتی متفاوت از زندگی 
و ســـلوک علمی استاد حســـین انصاریان است 
که قســـمت اول آن پنجشنبه بیســـت و هشتم 
تیرمـــاه ســـاعت ۱۹:۰۰ روی آنتـــن شـــبکه چهار 

می رود. سیما 
این مستند بیســـت و یکمین فیلم از مجموعه 
مســـتندهای »آیینه عمر« اســـت که به کوشش 
گـــروه فرهنگ و اندیشـــه شـــبکه چهار ســـیما 
بـــه تهیه کنندگـــی صـــدرا صدوقـــی و کارگردانی 
شـــبکه  ایـــن  قـــاب  از  محمـــدزاده  محـــراب 

تلویزیونـــی پخـــش خواهد شـــد. /ایلنا

دوسالانه ونیز؛ یا ذهن دوساحتی 
کلاسیک پسند

اگر بخواهیم 
تعریف 

شاعرانه ای با 
متد کلاسیک 
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درباره دوســـالانه ونیز می شود چندین 
صفحه حرف های تکـــراری زد و به خود 
بالیـــد از دانســـتن این همـــه »چیز« از 
دوســـالانه ای که از سال 1895 تا الان که 
2024 اســـت و فقط در سال های جنگ 
جهانـــی دوم متوقف شـــده کـــه اگر آن 
جنگ ویرانگر نبـــود الان ونیز باید دوره 

شـــصت و چهارمش را برگزار می کرد.
به  هر حال شـــصتمین دوســـالانه ونیز 
روز شـــنبه 20 آوریل 2024 شـــروع به کار 
کرده اســـت و ایران نیز برای دهمین بار 
در این رویداد بـــزرگ و مهم و تأثیرگذار 

هنری شـــرکت کرده است.
برای فهـــم و درک ماهیت ایـــن رویداد، 
بایـــد هنر معاصـــر را با تمـــام مختصات 
و ویژگی هایـــش بشناســـیم و از هیـــچ 
اثـــر و حرکتـــی در دنیـــای هنـــر معاصر 
شـــگفت زده نشـــویم. باید میـــان هنر 
مدرن و پســـت مدرن که در گالری های 

هنـــری سراســـر دنیـــا می بینیـــم و هنر 
معاصـــر کـــه در ونیز در معرض تماشـــا 
قـــرار می گیـــرد، تفاوت هـــای ماهُـــوی 
قائل باشـــیم تـــا بتوانیـــم از بنیان های 
فکری و هنـــری شـــکل گیری رویدادی 
کـــه به مادربـــزرگ همه دوســـالانه های 
ونیز بدل شـــده است ســـر دربیاوریم. 
فهم این ماجرا به طرز شـــگفت انگیزی 
ســـهل و ممتنع اســـت و بـــا نگاهی به 
آلبوم عکس دوره هـــای ونیز می توانیم 
بگوییـــم کـــه ونیـــز را شـــناخته ایم، اما 
به یکبـــاره هنرمندی از یـــک جای دنیا 
ســـر برمی دارد و اثری را بـــه ونیز می آورد 
کـــه همه معـــادلات و تعریف هـــای هنر 
معاصر تعریف ناپذیـــر را به هم می ریزد.
بنابرایـــن همـــه جذابیـــت و شـــگفتی 
ونیـــز در همین ماجـــرا نهفته اســـت؛ 
ایـــن شـــگفت زدگی های هـــر دو ســـال 
غ از خواســـت و نظـــر ما،  یک بـــار. فـــار
دنیـــای هنر معاصر با ذهن دو ســـاحتی 
کلاسیک پسند بسیاری از هنرمندان ما 

فـــرق می کند.
هنر معاصـــر با همه قواعد بـــازار و بازی 
جذاب مارکتینگ هنر متفاوت اســـت 
و اصـــلاً در ضدیت بـــا آن پا بـــه میدان 
می گـــذارد و متـــر و معیـــارش بـــا همه 

حراجی هـــا و اکســـپوها و آرت فرها و... 
هم فرق می کند و هم در تضاد اســـت. 
اگر بخواهیم تعریف شـــاعرانه ای با متد 
کلاســـیک شعر فارســـی از هنر معاصر و 
آنچـــه در ونیز ارائه می شـــود بنویســـیم 
بایـــد بگوییـــم که هـــر 2 ســـال یک بار، 
قصیده بلندبـــالای هنر معاصر جهان با 
برگزاری جشـــنواره ونیـــز تجدید مطلع 
می کند و گاهی حتـــی بحر عروضی اش 
را هـــم تغییـــر می دهـــد و شـــیر طلایی 
ونیز هر دو ســـال یک بـــار در انتظار این 
شـــگفت زدگی می ماند تا در دستان آن 

هنرمند جـــا بگیرد.
جشـــنواره ونیـــز درعیـــن  حـــال کـــه 
هنری تریـــن جشـــنواره جهان اســـت، 
به شدت سیاســـی و اجتماعی است و 
در درســـت ترین و مناسب ترین شکل 
ممکـــن، هنـــر سیاســـی و اعتراضـــی را 
نشـــان می دهـــد. هنرمندانـــی کـــه با 
و  ن هـــا  ما چید و  منس هـــا  ر فو پر
ویدئوآرت هـــای خود با زبانی مشـــترک 
بیـــن همـــه مـــردم دنیـــا، موضوعات و 
معضـــلات روز جهانی به ویژه مســـائل 
مربـــوط بـــه زنـــان و کـــودکان را در اثـــر 
هنـــری خـــود بـــه تصویـــر می کشـــند، 
پیـــام بزرگـــی را بـــا خـــود در ونیز حمل 

سیاســـی  اندیشـــه های  و  می کننـــد 
خـــود و حتی دولتشـــان را با رســـانه ای 
قدرتمنـــد نمایش می دهند و از ســـوی 
دیگر تـــاش دولت ها بـــرای حضور در 
بخش رســـمی ونیز، حکایت از جایگاه 
منحصربفـــرد چنیـــن جشـــنواره ای در 
معـــادلات سیاســـی جهانـــی دارد که در 
قالب یک اثر هنری می تواند به شـــکلی 

بی بدیـــل خـــود را نمایـــان کند.
حتمـــاً همـــه مـــا بارهـــا بـــا خودمـــان 
گفته ایـــم کـــه چـــرا ســـهم مـــا از ایـــن 
رویـــداد، اینقدر کم بوده اســـت. در این 
کـــم بـــودن در دوره هایی فقـــط چراغ 
پاویون را روشـــن نگه داشـــته بودیم و 
چیز دندان گیری برای عرضه نداشتیم 
که دربـــاره چرایی این حضـــور کمرنگ 
بـــه چند عامـــل می توانیم فکـــر کنیم.

مدیریت ناکارآمد هنری در یک صد 
سال گذشته

نـــگاه رشـــته ای هنرمنـــدان ما بـــه هنر 
که همچنـــان مرزبندی های کاســـیک 
را در ارائه آثار نقاشـــی و خوشنویســـی و 
عکاســـی و مجســـمه و ... در نظر دارد.

اراده ای کـــه نمی خواهـــد هنرمنـــدان 
مـــا حتـــی در اوج گرایش هـــای معاصر 
در هنـــر در زمـــان شـــکل گیری مکتب 
ســـقاخانه در خـــارج از کشـــور مطرح 
شـــود و این ماجرا را از دوش حاکمیت 
بر مـــی دارد و بر دوش نحیـــف هنرمند 
می اندازد تا خودش بـــه خرج خودش 

اگر خواســـت به ونیـــز برود.
بودجه اندک فرهنـــگ و هنر که کفاف 
هزینه هـــای اجاره پاویـــون و رفت و آمد 
و اسکان هنرمندان را به ونیز نمی دهد 
و مدیـــر دولتـــی ترجیـــح می دهـــد که 
بودجـــه را همین جـــا خـــرج چیزهای 

کند. دیگر 

عدم مطالبه رسانه ای و افکار عمومی 
در میان هنرمندان و اهل فرهنگ 

برای حضور مداوم در ونیز
و  رفتـــن  حاشـــیه های احتمالـــی در 
برگشـــتن از ونیز که گریبـــان مدیران و 
هنرمندان اعزامی بـــه ونیز را می گیرد و 
هم مدیر و هم هنرمند، سری را که درد 

نمی کنـــد دســـتمال نمی بندند.
اینهـــا موضوعـــات قابـــل بحثی اســـت 
که می توانیـــم در میزگردهـــای متعدد 
بـــا موضـــوع حضـــور و عـــدم حضـــور 
هنرمندان ایـــران در دوســـالانه ونیز در 
موردش صحبت کنیـــم و با اقامه دلایل 
انتزاعـــی و واقعی حرف خودمـــان را به 

کرســـی بنشانیم.  

پاتوق فیلم  کوتاه به رنگ محرم
 

اکـــران ویژه ماه محرم در نهمین فصـــل پاتوق فیلم کوتاه، روز یکشـــنبه 3۱ تیرماه 
۱۴۰3 بـــا نمایـــش ۵ فیلم کوتـــاه در قالـــب بســـته »خرده روایت های عاشـــقی« در 
پردیس ســـینمایی بهمن میزبان عاقه مندان خواهد بـــود. در این اکران از فصل 
نهم پاتوق فیلم  کوتاه که توســـط انجمن ســـینمای جوانان ایران برگزار می شـــود، 
فیلم هـــای  کوتاه »مرثیـــه ناتمام«، »رقص آب«، »سردســـت«، »شـــمع هشـــتم« و 
»مجلس شـــبیه« روی پـــرده خواهند رفـــت. »مرثیه ناتمـــام« بـــه کارگردانی احمد 
حیدریـــان و تهیه کنندگی حامـــد یامین پور که از محصولات باشـــگاه فیلم ســـوره 
اســـت، روایتی ســـاده درباره مواجهه یک گـــروه نوجوان با فرهنگ و آیین عاشـــورا 
دارد؛ کودکانـــی کـــه در جهان پاک خود جلوی »شـــمر« تعزیـــه را می گیرند تا نتواند 
امام حســـین)ع( و خاندانش را به شهادت برســـاند. »رقص آب« به کارگردانی فرزاد 
رنجبـــر و تهیه کنندگی عمار خطی داســـتان عمار دانش آموزی اســـت که از معلم 
خود شـــنیده اگر کســـی می خواهـــد امام حســـینی واقعی باشـــد بایـــد در مقابل 
ظلم بایســـتد، حالا عمـــار به همراه دوســـتانش در روستایشـــان بـــه دنبال ظالم 
می گردنـــد. »سردســـت« بـــه کارگردانـــی فاطمه ســـادات جـــوادی و تهیه کنندگی 
مشترک علی اصغر ســـلطانی نژاد و اســـماعیل عظیمی، روایت حاج حبیب آشپز 
باتجربه هیأتی اســـت که متوجه می شـــود برای غذای نذری ظهر عاشـــورا مشکلی 
پیش آمده است.»شـــمع هشـــتم« نیز به کارگردانی علی جعفـــری و تهیه کنندگی 

امید امیدپور اســـت.  

میزبانی تعزیه 240 ساله از 40هزارنفر
 

بزرگ ترین تعزیه میدانی کشـــور در شـــهر شـــوش با قدمتی ۲۴۰ ســـاله میزبان 
۴۰ هزار تماشـــاگر از سراســـر کشـــور شـــد. تعزیه یکی از قدیمی تریـــن هنرهای 
نمایشـــی آیینی و مذهبی ایرانیان اســـت که نقطه اوج این هنر بـــه دوره ناصری 
بازمی گردد. تعزیه در ســـال ۱3۸۹ و به همت هنرمندان شـــناخته شـــده عرصه 
هنرهای نمایشـــی بـــه عنـــوان چهارمین پرونـــده میـــراث ناملموس ایـــران در 
فهرســـت جهانی یونسکو ثبت شـــده اســـت. طبق گزارش ایران تئاتر، در حال 
حاضر شهر شوش در استان خوزســـتان میزبان بزرگ ترین تعزیه میدانی کشور 
به شـــمار می آید که هر ســـال میزبان بیـــش از ۴۰ هـــزار نفر تماشـــاگر عزاداری 
امام حســـین)ع( اســـت که از شـــهرهای دور و نزدیک برای حضور در این مراسم 

به این شـــهر می آیند.
تعزیه ای که به گفته بانیان آن از ســـال ۱۲۸۵ خورشـــیدی در شـــهر حر شـــوش 
توســـط شـــیخ غافل با اقتباس از تشـــبیهاتِ اجرا شـــده در شـــهرهای نجف و 
حله آغاز شـــده اســـت و اکنون نزدیک به ۲۴۰ ســـال از اجرای آن می گذرد. تعزیه 
میدانی شوش هر ســـال در روزهای تاسوعا و عاشـــورای حسینی از ساعت ۴:3۰ 
صبح تا ســـاعت ۱3 ظهر بـــه دو زبان عربی و فارســـی اجرا می شـــود. وقایع این 
تعزیـــه از ورود امـــام حســـین)ع( و اصحاب او بـــه کربا در روز دوم محرم شـــروع 
می شـــود و بـــا صحنه های عصر عاشـــورا و اســـارت اهـــل بیت)ع( و ســـومین امام 

شـــیعیان به پایان می رسد.

ماجرای ناسزاگویی به بازیگر نقش خولی
 

صدرالدیـــن حجازی بازیگر پیشکســـوت ســـینما و تلویزیـــون که این روزهـــا مقداری از 
دنیای فیلم و سریال فاصله گرفته در گفت وگویی خاطره ای شنیدنی از بازی در سریال 
»مختارنامه« تعریف کرده اســـت. او در بخشی از صحبت های خود درباره پذیرش نقش 
خولی در این ســـریال به تســـنیم گفته اســـت: »داوود میرباقری با من تماس داشت و 
گفـــت »پنج نقش را بـــرای تو در نظر گرفته ایـــم که جز خولی، مابقی از قســـمت اول تا 
آخر ســـریال، فضـــای کار دارند اما »خولـــی« یک اپیزود بلند اســـت؛ در نقش های دیگر 
پـــول فـــراوان و در »خولی« حـــال و احوالات دیگـــر؛ تا گفت خولی حالـــم خیلی خوب 
شـــد! ترجیـــح دادم »خولـــی« را کار کنم و از او خواســـتم با خولی بیشـــتر ارتباط برقرار 
کنم؛ چنـــد ماهی وقت داشـــتم و به مطالعه، تحقیـــق و تفحص پرداختـــم تا »خولی« 
خوبی برای مختارنامه باشـــم. اعتقاد دارم چنین نقش هایی همیشه خطرناکند چون 
مردم از آنها شـــناخت دارند و اگر ایفـــای آن کاراکترها و بازی هـــا، باورپذیر اتفاق نیفتد، 
همـــه باور مردم به هم می ریـــزد.« او در بخش دیگری دربـــاره بازخوردهای این نقش به 
خاطر باورپذیری آن توضیح داده اســـت: »برای من حتی دادگاه خولی بســـیار مهم بود؛ 
چطور این دادگاه برگزار شـــود؛ یـــک آدمی که دو زن دارد و تمام هســـتی اش را به  خاطر 
یک اشـــتباه از دست داده است؛ خوشـــبختانه همان دادگاهی شد که دوست داشتم؛ 
به همیـــن دلیل وقتی صحنه هـــای مربوط به »خولـــی« پخش شـــد در خیابان به من 
ناســـزا می گفتند؛ از این بازتاب ها خوشـــم  می آمـــد و می گفتم خدا را شـــکر! آنقدر این 

نقش قوام پیدا کرده که تماشـــاگر با من مشـــکل دارد.«


